
ּ אלֵיֶךָ שֶׁמןֶ זיַתִ זךְָ כתִָּית למַאָּורֹ" ְׂרָאלֵ ויְקְִחו "ואְתַָּה תְּצוַהֶּ אתֶ בנְּיֵ ישִ

האדם צריך להחזיר טובה ותודה לחברו כדי שלא ישאר חייב לו תמיד.

ועוד אפשר לדקדק בפרשת השבוע, הקב"ה אומר למשה רבנו "ואְתַָּה 
ּ אלֵיֶךָ שֶׁמןֶ זיַתִ זךְָ כתִָּית למַאָּורֹ" כדי להדליק  ְׂרָאלֵ ויְקְִחו תְּצוַהֶּ אתֶ בנְּיֵ ישִ
אלֶאָּ  להָםֶ  צרִָיךְ  שֶׁאנֲיִ  לאֹ  ב(  לו,  )שמ"ר  מובא במדרש  את המנורה. 
ּ ליִ כשְּׁםֵ שֶׁהֵארְַתִּי לכָםֶ. הקב"ה אומר למשה רבנו שבני ישראל  שֶׁתָּאיִרו
יביאו שמן כדי להדליק את המנורה כמו שאני מאיר לעם ישראל את 
העולם, כך עם ישראל מאירים ומחזירים לקב"ה עם האור של המנורה. 
צריך להקשות ולומר וכי הקב"ה צריך שידליקו לו מנורה שיאירו לו אור, 
הקב"ה לא צריך את האור של האדם הרי הכל שלו, אם כך מה הפירוש 

שיאירו לקב"ה את המנורה כמו שהקב"ה מאיר להם את העולם?

ופה אפשר לומר פה יסוד גדול, אם נסתכל בחיים של האדם במשך 
יום, אדם פוגש אדם או שיש לו חבר ואותו חבר פגע בו, אחרי  היום 
כמה זמן החבר הזה בא לאדם ומבקש ממנו סליחה, מה אומר אותו 
אדם לחבר שלו לא צריך לבקש סליחה, מה שעשית לי זו לא בעיה, 
נשאלת  לחבירו.  האדם  אומר  כך  סליחה,  אפילו  תבקש  אל  כלום  זה 
השאלה אדם בא לבקש סליחה, למה החבר שלו לא רוצה לקבל את 
הסליחה, למה אפילו הוא לא רוצה לשמוע אותו מבקש סליחה, למה 

ככה אנשים נוהגים?

אלא אפשר לפרש ולומר, האדם לא רוצה לסלוח ומדוע, כי הוא רוצה 
שחברו תמיד יהיה חייב לו על זה שפגע בו פעם אחת ולא לסלוח לו, 
הוא משאיר בליבו את הפגיעה שפגעו בו לאורך זמן, כדי שהבעיה הזו 

תישאר פתוחה שתמיד חבירו יהיה צריך לבקש ממנו סליחה.

וכך גם רואים הרבה פעמים אדם שעושה טובה לחבירו, אחרי שעושה 
טובה לחבר בא החבר ואומר לו תודה על הטובה שעשית לי, הרבה 
אנשים עונים לא צריך אפילו לומר תודה, זה כלום. ומדוע עונים כך, 
אלא התשובה היא שהאדם אף פעם לא רוצה שיחזירו לו תודה על 
טובה שעשה, כי הוא רוצה שזה תמיד ישאר פתוח על תודה ותודה, 
שלעולם לא יהיה סוף לאותה תודה. כך הטבע של האדם, לא לסלוח 
לאדם על הרע ולומר שלא צריך סליחה, ועל הטוב שלא צריך תודה, 

שהדברים האלה תמיד ישארו פתוחים ותמיד ישארו חייבים לאדם.

וזה מה שהקב"ה מלמד ההיפך את בני ישראל, "ואְתַָּה תְּצוַהֶּ אתֶ בנְּיֵ 
ְׂרָאלֵ" כמו שאני מאיר להם את העולם, שהם יאירו לי מנורה קטנה.  ישִ

הקב"ה מלמד מוסר את עם ישראל, הקב"ה האיר לנו את העולם 
מחזירים לו טובה כביכול ומאירים לו מנורה אחרי כן. אדם שלא עובד 

על המידות שלו, המידות שלו יקחו אותו לחורבן גדול שאין כדוגמתו.

סרקו את הברקוד החדש 
והצטרפו לקבוצה של כבוד 
האדמו"ר רבי יאשיהו יוסף 

פינטו שליט"א

תתפוס את עצמך, תדאג לעצמך, תדאג לחיים שלך, תדאג למשפחה שלך, תדאג בזמן המיותר למלא אותו בדברים 
שלו.  הזמן  את  להעביר  ואיפה  להיתפס  איפה  דברים  ומחפש  סיפורים  מחפש  הוא  ואז  מבדידות  פוחד  שאדם  ולא  טובים, 
לחורבן.  ומתכונת  לנפילה  מתכונת  זה  פנוי  זמן  מידי  יותר  פנוי,  זמן  מידי  יותר  לו  שיש  סימן  סיפורים,  מידי  יותר  לו  שיש   מי 

כל אחד יהיה ממוקד בחיים שלו ובזמן המיותר שיש לאדם, ילמד בו תורה וישמע בו דברים של קדושה ומעשים טובים, כי ברגע 
שהאדם מתחיל להיכנס בזמן המיותר לעולמות אחרים, אדם הורס את החיים שלו והורס כל חלקה טובה. כי מכל סיפור יבוא 

עוד סיפור ועוד סיפור וויכוחים ודברים לא נוחים ולא טובים.



ּ אלֵיֶךָ שֶׁמןֶ זיַתִ זךְָ כתִָּית למַאָּורֹ" "ויְקְִחו

האדם צריך לכתות עצמו כזית כדי שיצא ממנו השמן.

הגמרא אומרת )מנחות נג:( ואמר רבי יוחנן למה נמשלו ישראל לזית, 
לומר לך מה זית אינו מוציא שמנו אלא ע"י כתיתה, אף ישראל אין 
חוזרין למוטב אלא ע"י יסורין. יהודי נמשל לזית, זית הוא דבר שאם 

אוכלים אותו כך הוא מר, אבל אם מכים אותו יוצא ממנו שמן, שהוא 
דבר חשוב ומשובח שאפשר לעשות בו הרבה דברים. עם ישראל 

נמשלו לזית, יהודי שרואים אותו ברגע ראשון הוא יכול להיות מר, זה 
לא דבר שנראה טוב. אבל אם יודעים איך לפעול עם יהודי, מאותו זית 

יוצא שמן.

מובא במדרש )קהלת רבה א, ב( על הפס' "הֲבלֵ הֲבלָיִם אמָרַ קהֶֹלתֶ 
החיים  על  הֲבלָיִם  הֲבלֵ  אומר  המלך  שלמה  הָבלֶ"  הַכלֹּ  הֲבלָיִם  הֲבלֵ 
של האדם, והמדרש ממשיל על השבעה פעמים שאמר שלמה המלך 

"הֲבלֵ" בפסוק את השבעה תקופות שעוברות בחיים של האדם. 
ּן באְּיִספְקְַּרְפסַּטְִי והְַכלֹּ  המדרש אומר כך בןֶּ שָׁנהָ דוּמֹהֶ למְלֶךְֶ נתָו

ְקִין אותֹוֹ מתי שתינוק נולד בשנה ראשונה הוא כמו מלך,  מחְַבקְִּין ומּנְשַּׁ
אוהב את הבן שלו מכבד אותו. וכתוב בספרי הקבלה אם רואים אדם 
אותו,  אוהבים  נולד  שהתינוק  הראשונה  מהשנה  זה  גאווה,  בו  שיש 
מכבדים אותו ומעניקים לו כל מה שיש בעולם, שמה נכנסת בלב של 

האדם רדיפת הכבוד והגאווה מהשנה הראשונה שהתינוק נולד 
לעולם.

בןֶּ שְׁתַּיםִ ושְָׁלשׁ דוּמֹהֶ לחֲַזיִר שֶׁפוּשֵֹׁט ידָָיו בבְּיִביִן, שנה שניה ושלישית 
הילד כמו חזיר ששם את ידו בכל לכלוך שיש. בןֶּ עֶשרֶׂ שָׁנהָ קופֹץֵ כגִּדְִי, 
הָ הֲרֵי הואּ  ָׂא אשִּׁ ְׂרִים כסְּוסּ נהֵָים משְַׁפרַּ גרְַּמיֵהּ ובּעֵָי אתְִּתָא, נשָ בןֶּ עֶש

הוא  והתחתן  כסוס  ונהיה  עשרים  לגיל  הגיע  שהאדם  אחרי  כחֲַּמורֹ, 
נהיה כחמור, משא על הגב שלו האישה והמשפחה, הפרנסה, החיים 
ומּזְונֹותֹ  לחֶֶם  להְָביִא  ככְּלֶבֶ  פנָּיָו  מעֵֵז  בנָּיִם  הולֹיִד  כחמור.  נהיים  שלו 

אחרי שהאדם יולד ילדים הוא נהיה ככלב עז פנים לרדוף אחרי 
הפרנסה שלו, נלחם על הפרנסה. הִזקְִין הֲרֵי הואּ כקְּוףֹ התקופה 

האחרונה מתי שהאדם התבגר ונהיה זקן נהיה כקוף, כמו שקוף בכל 

מקום מחליף את פניו כך האדם המבוגר הולך לבן הזה מתנהג איתו 
כך, הולך לנכד הזה מתנהג איתו כך, מחליף את פניו בכל מקום איך 

שצריך להתנהג בכל מקום.

וכך אפשר להגיד על הזית, אם האדם לא מכה את הזית שיצא ממנו 
השמן, אם האדם לא מיישר את החיים שלו, נותן לחיים שלו ללכת כמו 
המנהג של העולם, כמו שבהתחלה התינוק הוא מלך, אחרי כן חזיר, 
גדי וכן הלאה, זה הסגנון חיים של האדם שכך יהיו. אבל אדם שמיישר 
את עצמו ומתקן את עצמו, מוביל את החיים שלו בדרך טובה וישרה, 
החיים שלו זה חיים אחרים. אדם צריך להשתדל בכל כוחו לעבוד על 
עצמו עבודה חזקה ביותר, שהיצר לא ישלוט עליו אלא שהוא ישלוט 
על היצר הרע והוא יהיה הבעל הבית ולא היצר הרע יהיה הבעל הבית 

שלו.

שאלה 

כבוד הרב אני כועס הרבה מאוד בבית, וזה מפריע לאישתי ולילדים. כל פעם אני מנסה לעשות על זה תשובה, ומתפלל ואני 
נופל שוב פעם בחזרה. הדבר הזה קשה לי מאוד. אם יש לכבוד הרב עצה.

תשובה

כבודו "כועס מאוד בבית, ומצער את אישתו ואת הילדים"- אתה קודם כל מצער את עצמך, כי ברגע שאדם כועס, צריך לדעת 
כתוב בספרים הקדושים, שבאותו רגע בשמיים, יש איזה משהו שצריך להסתדר לך כסף, וברגע שאתה כועס- "הרגת" את זה, 

הפסדת את זה.

הרבה פעמים מתעברת באדם נשמה קדושה, עשית מצווה- התעברה בך נשמה קדושה, הנשמה הזאת צריכה לקחת אותך 
לעולמות עצומים, וכל פעם שאתה כועס כל הנשמות הקדושות שהתעברו בך כשהתחזקת, התעלית, עשית מצווה, כל 

הנשמות יוצאות.

כל הכועס כל מיני גיהנם שולטין בו ) נדרים כב( כאילו עובד עבודה זרה )שבת קה(. אז אתה צריך לדעת צדיק,שיש לך נשמה 
גדולה מאוד, שהשטן  בא לך בכעסים להרוס אותך, אז מה תיתן לו לנצח אותך? תדע שאתה במלחמה בזה. קודם אתה, קודם 

תציל את החיים שלך, ואז תוסיף על זה שאתה מצער את אשתך שזה צער גדול, מצער את הילדים שזה צער גדול, שזה 
דברים לא פשוטים.



ָׂפהָ יהְִיהֶ לפְיִו סבָיִב מעֲַשהֵׂ ארֵֹג כפְּיִ תַחְרָא יהְִיהֶ  "והְָיהָ פיִ ראֹשׁוֹ בתְּוכֹוֹ ש
לוֹּ לאֹ יקִָּרֵעַ"

השם הקדוש שמפריד ומחליש את כוחות הטומאה.

והיה כפי ראשו( בשם  )ד"ה.  מובא ברבנו החתם סופר בתורת משה 
היצר  כי  הידוע  פי  על  הי"ד,  מאוסטרופולי  רבי שמשון  הקדוש  הגאון 
וכאשר מתחברים שני כוחות  לילי"ת,  זוגו היא  ובת  הרע הוא סמא"ל 
הטומאה הללו, הם מביאים נזק גדול לעולם רח"ל. אומר על כך רבי 
שמשון, כי יש שם קדוש 'כפי' שמפריד ביניהם שלא יוכלו להזיק, וזהו 
ֹ'רֵג" ראשי תיבות סמא"ל. "תַ'חְרָא  רמז הכתוב "לְ'פיִו סָ'ביִב מַ'עֲשהֵׂ א
ֹ'א יִ'קָּרֵעַ" ראשי תיבות לילי"ת. אמנם ביניהם יש מילת כפְּיִ,  יִ'הְיהֶ לּ'וֹ ל

שהוא שם קדוש המפריד ביניהם שלא יתחברו יחד עכדה"ק.

והנה ידע האדם, כאשר מתחברים שני הכוחות הרעים הללו לילי"ת 
חמור  ולהשחית  להחריב  להזיק  שלהם  הכוח  כאחד,  ונהיים  וסמא"ל 
וקשה הוא ביותר. וכך היה בשעת חורבן בית המקדש, ששני הכוחות 
הללו נתחברו לאחד ונחרב הבית. וכך גם כל חורבן פרטי העובר על 
האדם ח"ו, הוא חיבור של שני הכוחות הללו שהוא חיבור מחריב והורס 

כל חלקה טובה, וכמעט שאי אפשר להתמודד עם מצבים ששני 
ובאים על האדם שאז חורבנם קשה  הכוחות הללו מתחברים לאחד 
ביותר. והשם קדוש הזה 'כפי', הוא שם שבכוחו להפריד את החיבור 

הרע וההרסני שהם מתחברים.

והנה עוד רמזו רבותינו הקדושים על דברי הגמרא )ב"מ פה.( וכל 
המלמד את בן עם הארץ תורה, אפילו הקב"ה גוזר גזרה, מבטלה 

ּולֹלֵ 'כפְּיִ' תִהְיהֶ". הנה להוציא יקר  בשבילו שנאמר "ואְםִ תּוצֹיִא יקָָר מזִ
מזולל, להציל את נפש האדם מכח הסיטרא אחרא והחיבור של שני 
הכוחות הרעים והקשים אשר מצוה להימנע גם מלהזכיר את שמם, 

בכח 'כפי' תהיה, תצליח להפריד אותם ואז להוציא את היקר מזולל.

וכך מצאנו בגאולת בני ישראל מארץ מצרים )שמות ד, לא( "ויַאַּמֲןֵ הָעםָ 
ְׂרָאלֵ" הנה ר"ת כ'י פ'קד י'-ק-ו-ק  ּ כִּ'י פָ'קַד י'-ק-ו-ק אתֶ בנְּיֵ ישִ ויַשְִּׁמעְו
יוצא השם הקדוש כפ"י, ועל ידי האמונה שהאמינו בהקב"ה בכח השם 
הקדוש כפ"י, הפרידו את הכח של שני הכוחות הטומאה שהתחברו, 
ואז נחלש כוחם ויכלו להיגאל מארץ מצרים. ועוד מצאנו בדברי הנביא 
)ירמיה לא, י( "כִּ'י פָ'דָה י'-ק-ו-ק אתֶ יעֲַקבֹ וגּאְלָוֹ מיִדַּ חָזקָ ממִנֶּוּּ" והנה 

ר"ת כפ"י שזהו שם הפירוד בין שני הכוחות הטומאה.

לכן כשמרגיש האדם יצר הרע גדול בכל עניני החיים שעוברים עליו, 
יעֲַקבֹ  "כיִּ פדָָה ה' אתֶ  ויאמר בפיו את הפסוקים הללו  יהרהר בנפשו 
ּולֹלֵ כפְּיִ תִהְיהֶ". ובכוח שם  וגּאְלָוֹ מיִדַּ חָזקָ ממִנֶּוּּ" וכן "ואְםִ תּוצֹיִא יקָָר מזִ
לאור  מאפילה  לצאת  נוכל  וכך  הטומאה,  כוחות  את  נפריד  זה  קדוש 

ְׂרָאלֵ בטֶַּח בדָָּד עֵין יעֲַקבֹ" )דברים לג, כח(. ֹן ישִ ּ גדול "ויַשְִּׁכ

ְׂרָאלֵ  ישִ בנְּיֵ  מתִּוךְֹ  אתִּוֹ  בנָּיָו  ואְתֶ  אחִָיךָ  ֹן  אהֲַר אתֶ  אלֵיֶךָ  הַקְרֵב  "ואְתַָּה 
לכְהֲַנוֹ ליִ"

בכוח התורה האדם יכול להוריד קנאה בין אנשים.

ֹן  אולי אפשר עוד לפרש ולומר על הפס' "ואְתַָּה הַקְרֵב אלֵיֶךָ אתֶ אהֲַר
ְׂרָאלֵ לכְהֲַנוֹ ליִ" מתי שמשה רבנו  אחִָיךָ ואְתֶ בנָּיָו אתִּוֹ מתִּוךְֹ בנְּיֵ ישִ

הצטער כשהקב"ה אמר לו לקרב את אהרן. אז חשבנו לבאר ולומר כך 
משה ואהרן שני אחים, את משה רבנו הקב"ה בכבודו ובעצמו מינה 
להיות מלך על עם ישראל, את אהרן להיות כהן הקב"ה ציווה את משה 
"ואְתַָּה  וזה  ישראל,  להיות הכהן על עם  ומינה את אהרן  ומשה הלך 

ֹן אחִָיךָ". הַקְרֵב אלֵיֶךָ אתֶ אהֲַר

מתי שהקב"ה אמר למשה רבנו למנות את אהרן הצטער משה, אמר 
אמר משה  בעולם.  קנאה  גורם  אתה  עולם  של  ריבונו  לקב"ה  משה 
מינה הקב"ה  למלך  אחי  בליבו, את משה  לומר  יוכל  אחי  רבנו אהרן 
ואני מי שמינה אותי להיות כהן זה משה. אם כך מעלתו של משה יותר 
גדולה משלי והדבר הזה יכול לגרום קנאה. זו טענתו של משה הייתה.

)שבת  חז"ל  אומרים  לךְָ  ונּתְַתִּיהָ  ליִ  הָיתְָה  תּורָֹה  ענה הקב"ה למשה 
פח.( מתי שעלה משה רבנו לשמיים להוריד את התורה, המלאכים לא 
רצו לתת לו להוריד את התורה. אמר משה למלאכים מה כתיב בה, לא 
תרצח, לא תנאף לא תגנוב, קנאה יש ביניכם, אין ביניכם את הדברים 
האלה אז בשביל מה אתם צריכים את התורה. אם כך רואים שהכוח 

של התורה הוא להוריד קנאה בין אנשים.

אומר הקב"ה למשה  בי,  יקנא  לקב"ה אהרן  אומר  רבנו  מתי שמשה 
תורה נתתי לך, יש לך את כוח התורה שתמנע ממנו שתהיה בו קנאה 
בליבו. הכוח של התורה זה כוח שממתק כל מידה רעה. הגמרא אומרת 
)ביצה כה:( ג' עזין הן, ישראל באומות. יש כמה עזין בעולם וישראל הן 
העזין שבאומות העולם, בכוח התורה ממתקין את העזות בעם ישראל. 
אדם צריך להידבק בכל כוחו בתורה, מתי שהאדם דבק בתורה יש לו 
כוח לעמוד מול כל יצר הרע. מתי שאין לאדם חיבור וחוזק של התורה 

אין לו כוח לעמוד כנגד יצר הרע.

אנשים לא יודעים את זה, מתי שאדם נותן זכר למחצית השקל בפורים, צריך להגיד לעילוי נשמת משה רבינו. מתי שאדם 
נותן מתנות לאביונים בפורים, צריך להגיד לעילוי נשמת משה רבינו. כי הגזירה הזאת שמרדכי היהודי גזר היא היתה לעילוי 

נשמת משה רבינו, כי משה רבינו הוא היה בשמיים הגואל שגאל והתפלל על עם ישראל שעם ישראל ייוושע.

יש סגולה גדולה שמובאת ברבותינו הקדושים, שבסעודת פורים אדם יאמר מאה ועשרים פעמים "ברוך מרדכי" ויאמר עשרים 
וארבע פעמים"ברוכה אסתר בת אביחיל" בע"ה בזכות זה נזכה כולנו לגאולה ולישועה ולהצלחה מרובה. 
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הרב משה פיינשטיין

משה  רב  של  בעיר  גר  שהיה  אדם  בן  היה  מפחיד,  סיפור  יש 
היה  הוא  קודשים,  קודש  היה  פיינשטיין  משה  ברוסיה,  פיינשטיין 
יהודים  על  מלשין  היתה,  שלו  העבודה  הזה  והאדם  ברוסיה,  גר 
היו  וכך,  כך  עשה  הזה  היהודי  מספר  לק.ג.ב.,  הולך  היה  לק.ג.ב., 
ההלשנות.  תמורת  כסף  לו  נותנים  היו  פרוטו,  כמה  לו   נותנים 

וכל העיר כולה הוא עשה רע לכולם, יש אנשים שנולדו משטנים, 
לפעמים מתקבצים הרבה הרבה שטנים באיזשהו מקום ונוצרים באיש 
אחד. האיש הזה יצא בו כל השטנים שבעולם, אותו אדם היה עושה 
רע.  לו  עושה  דבר,  עליו  יודע  יהודי שהיה  כל  סוף,  בלי  ליהודים   רע 

שהוא  במכתב,  כתוב  היה  מה  מכתב.  השאיר  הוא  מת,  שהוא  מתי 
אותו  לקבור  לא  ליהודים,  רע  הרבה  עשה  שהוא  בגלל  מבקש, 
כי הוא הלשין  בבית קברות עם היהודים, לקבור אותו מחוץ לחומה, 
אותו  לקבור  לא  תשובה,  לעשות  רוצה  והוא  החיים  כל  היהודים  על 
קברות.  לבית  מחוץ  שהתאבד,  אדם  כמו  אלא  קברות,  הבית   בתוך 

וכו'. משה  באו לרב משה פיינשטיין שאלו אותו, אדם השאיר מכתב 
אותו  להעניש  מה  עצמו  על  לקבוע  יכול  לא  אדם  אמר,  פיינשטיין 
להחליט  יכול  לא  הוא  יחליט,  מעלה  של  דין  בית  מת,  הוא  לא,  ומה 
עצמו  על  יחליט  לא  הוא  שיאמר,  לומר  רוצה  שהוא  מה  עצמו,  על 
אתו.  יעשו  איך  איתו,  יעשו  מה  אותו,  ישימו  איפה  יקבר,  הוא   איפה 

המשפחה שלו אמרה, זה מה שהוא רוצה. אמרו למשפחה שלו, לא 
יעזור כלום, הרב פסק. הרב אמר אני הרב, אני פוסק, אסור לו להיקבר 

מחוץ לחומה אלא רק בתוך החומה, בתוך בית 
אמר.  פיינשטיין  משה  שהרב  איפה  אותו  קברו  כולם.  כמו   קברות 

אחרי כמה ימים, הגיעו מהמשטרה של רוסיה הק.ג.ב. לבית 
אותה,  חוקרים  מה  לחקירה.  קדישא  החברה  את  לקחו  קברות, 
שאלו  לחומה.  מחוץ  אותו  קברתם  מלשין,  הזה  שהאיש  בגלל  האם 
אותם, למה. הוא אמר, לפני שהוא מת הוא כתב לנו מכתב ומה הוא 
לחומות.  מחוץ  אותי  לקבור  רוצים  שהלשנתי  בגלל  במכתב,   כתב 

איתו,  להתנהג  מי שרשע,  הזה,  ככה האיש  רואים  אפילו שלפעמים 
ההלכה,  פי  על  זה  את  להשאיר  ההלכה,  פי  על  רשע,  אפילו שהוא 

להשאיר את הדין שלו על פי ההלכה זה הטוב ביותר בשבילו.

רבי שמואל אוירבך


